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رئیس قوه قضائیه و مسئولان عالی دستگاه قضائی با حضور در حرم امام خمینی)ره( 
با آرمان های امام راحل و انقلاب اسلامی تجدید میثاق کردند.

به گزارش مرکز رسانه قوه قضائیه، حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای، صبح یکشنبه 
)۱۴ بهمن( همزمان با ایام الله دهه مبارک فجر، در حرم مطهر حضرت امام خمینی)ره( حضور 

یافت و ضمن قرائت فاتحه، به بنیانگذار جمهوری اسلامی ایران ادای احترام کرد.
در ایــن آییــن تجدید میثاق با آرمان هــای بنیانگذار کبیر انقلاب اســلامی حضرت امام 

خمینی)ره(، اعضای شورای عالی قضائی نیز همراه ریاست قوه قضائیه حضور داشتند.
رئیس قوه قضائیه طی سخنانی در این مراسم، گفت: در شرایط و روزگاری که خیلی ها به 
جهاتی، اســم پهلوی را هم نمی توانســتند ببرند، امام)ره(پهلوی را طاغوت نامید و تحقیر کرد. 
کســانی نقد می کردند که امام)ره( در مســیر مبارزه با امپریالیسم نیست، حال آنکه امام)ره(

شخصیتی بود که شجاعانه به مصاف مستکبران و در رأس آنها آمریکا رفت. در زمانی که خیلی 
از مدعیان علوم انسانی و سیاسی از باطن و ماهیت صهیونیسم بی خبر بودند، امام)ره( باطن و 
ماهیت صهیونیسم را افشا کردند و در همان مقطع زمانی فرمودند هرچه مصیبت است زیر سر 

شیطان بزرگ و اذناب او از جمله صهیونیست هاست.
حجت الاســلام  والمسلمین غلامحســین محسنی اژه ای با اشــاره به تلاش های ۴۶ ساله 
دشمنان برای سنگ اندازی در مسیر حرکت رو به جلوی انقلاب اسلامی اظهار داشت: دشمنان 
در تمامی توطئه هایی که طی این ۴۶ سال برای براندازی و متوقف کردن حرکت رو به جلوی 
نظام جمهوری اسلامی ایران داشته اند شکسته خورده و ناکام بوده اند، اما دست از کینه توزی و 
عناد برنداشته اند و امروز خشمگین تر از گذشته هستند. دشمن، امروز در براندازی ناکام بوده و 
نتوانسته از عمق و نفوذ کلام امامین انقلاب در دنیا بکاهد، لذا با امپراتوری تبلیغاتی و رسانه ای 
خود به تکاپو افتاده که دســتاورد های نظام ما را بپوشاند و به برجسته سازی ضعف ها و نواقص 
بپردازد؛ ما نیز قبول داریم که ضعف ها و نقص هایی وجود دارد، اما تلاش دشــمن آن است که 

این مسائل را برجسته سازد تا مردم ما را ناامید کند.
محسنی اژه ای ادامه داد: دشمنان در جلسات خصوصی خود اعتراف دارند که نظام جمهوری 
اســلامی ایران، امروز قدرتمند و با اقتدار اســت و باید با این نظام کار کرد؛ اما همین دشمنان 
در تبلیغات رسانه ای شــان با هدف ناامیدسازی مردم، به دروغ چنین القاء می کنند که نظام ما 
ضعیف شده است؛ البته دشمنان کور خوانده اند؛ مردم ما نه تنها منفعل نشده اند بلکه چنانچه 
احســاس کنند انقلاب شان در خطر است، باصلابت تر از هر زمانی در صحنه حاضر می شوند تا 

از انقلاب و نظام شان دفاع کنند.
وی بیان داشت: سفارش همیشگی امامین انقلاب، اتکال به خدا و اعتماد به وعده های الهی 
و ایضاً برخورداری از روحیه جهادی و داشتن اتحاد و همدلی است؛ نباید به خناسان و منافقان 
اجازه دهیم بین صفوف ما رخنه کنند؛ باید توجه داشــت که عده ای ممکن اســت با شعار های 
منافقانه و حتی به ظاهر انقلابی درصدد رخنه و نفوذ برآیند؛ باید جلوی آنها را سد کنیم. چنانچه 
با وحدت، همدلی، صفا و صمیمیت در میدان باشیم و مجاهدت کنیم و در این مسیر، به واسطه 

مشکلات و موانع زمینگیر نشویم، مطمئناً پیروزی و سعادت با ما خواهد بود.
پیش از ســخنان رئیس قوه قضائیه، حجت الاســلام والمســلمین سیدحســن خمینی 
تولیت حرم مطهر امام راحل، طی ســخنانی گفت: دشــمنانی که زوال نظام جمهوری اسلامی 
ایــران را می خواهند، دقیقاً نقاط امید کشــور ما را هدف گرفته انــد. وی با بیان اینکه رئیس 
قوه قضائیه در زمینه مبارزه با فســاد، جزو پیشــتازان هســتند، گفت: باید این تلاش صورت 
 بگیــرد تا در عین مبارزه قاطعانه با فســاد، تلقی فســاد سیســتماتیک در جامعه، به اذهان

متبادر نشود.
گفتنی است، رئیس قوه قضائیه در جریان این مراسم، با حضور در مزار شهدای حادثه انفجار 
تروریستی هفتم تیر و انفجار تروریستی دفتر نخست وزیری در هشتم شهریور سال ۱۳۶۰، یاد و 
خاطره این شهدا به ویژه شهیدان آیت الله بهشتی، محمدعلی رجایی و حجت الاسلام والمسلمین 

باهنر را گرامی داشت.
دکتر اصلانی، حقوقدان و استاد دانشگاه تهران: 

حق شرط برای پالرمو و سی. اف. تی
 خودفریبی است

اســتاد حقوق عمومی دانشگاه تهران گفت: حق شرط برای پالرمو و سی.اف.تی 
خود فریبی است. 

دکتر فیروز اصلانی، دانشــیار و استاد حقوق عمومی دانشگاه تهران با بیان اینکه از فاجعه 
تصویب نسخه های استعماری پالرمو و سی.اف.تی خودداری کنیم، گفت: حق شرط و تحدید تعهد 
طبق ماده ۱9 کنوانسیون ۱9۶9 وین درباره معاهدات قابل پذیرش نیست و خود گول زنک است.
وی متذکر شــد: تصمیم گیران کشور مراقب باشــند، آنها در قبال خدا و نسل های بعدی 

مسئولند. 
اصلانی با بیان اینکه برجام برای هفت پشــت مان کافی اســت، نقد دادیم و نسیه گرفتیم، 
تصریح کرد: از تجربه برجام عبرت بگیریم و با طناب این معاهدات خسارت بار که هیچ مشکل 
اقتصادی و مالی کشور را حل نمی کند و نه تنها هیچ تضمینی برای برون رفت از مشکلات اقتصادی 

نمی دهد، بلکه اوضاع را بدتر می کند. 
وی اظهار داشــت: ملت ایران، به قول شــهید مدرس، از ترس مرگ خودکشــی نمی کند 
 و با تصویب نســخه های اســتعماری مانند پالرمو، تحریم ها را هوشــمند و ســلاح آمریکا را

نقطه زن نمی کند. 
سخنگوی هیئت رئیسه مجلس: 

تأكید مجلس این است كه دولتمردان 
اقتصاد و معیشت را به FATF گره نزنند

سخنگوی هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی گفت: تاکید نمایندگان این است که 
 FATF عمده عدم مبادلات پولی و بانکی ما متاثر از تحریم های ثانویه آمریکاست و

گره ای از مشکلات اقتصادی کشور را باز نخواهد کرد. 
عباس گودرزی، ســخنگوی هیئت رئیسه مجلس شورای اســلامی در جمع خبرنگاران با 
تشریح جلسه غیرعلنی روز گذشته مجلس گفت: لوایح الحاق دولت جمهوری اسلامی ایران به 
کنوانسیون های بین المللی مقابله با تامین مالی تروریسم )CFT( و مبارزه با جرائم سازمان یافته 
فراملی )پالرمــو( در مجلس دهم مورد تصویب نمایندگان وقت قرار گرفت و با توجه به اینکه 
شورای نگهبان آن را رد کرد و با اصرار مجلس وقت، به مجمع تشخیص مصلحت نظام ارجاع شد. 
وی ادامه داد: با توجه به پایان مهلت رســیدگی، بار دیگر این موضوع در دســتور کار قرار 

گرفت و امروز در دستورکار مجمع تشخیص مصلحت نظام است. 
نماینــده مردم بروجرد در مجلس شــورای اســلامی تصریح کرد: مجلس شــأنی برای 
تصمیم گیری مجدد در این مورد ندارد. البته با توجه به اینکه مجلس باید در حوزه های مختلف و 
تصمیمات کشــور اظهارنظر کند و تاثیرگذار باشد، امروز نشستی با حضور مرکز پژوهش های 
مجلس و نمایندگان برگزار شــد. کارشناســان مرکز پژوهش ها و رؤســای کمیســیون های 
 ذی ربــط و برخــی از نماینــدگان صحبــت کردند و ابعــاد و ماهیت FATF مورد بررســی

قرار گرفت. 
ســخنگوی هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی متذکر شد: در سنوات گذشته، دولت های 
وقت از ۴۱ اقدام، ۳9 مورد را پذیرفتند که دو اقدام به دلیل قانون داخلی موجود و حق تحفظ که 
برای خود قائل بودیم، مورد توافق آنها قرار نگرفت و اعلام کردند باید مجدداً مصوبه ارائه دهیم 

که همین امر تبدیل به مسئله امروز کشور درخصوص FATF شده است.
گــودرزی بیان کرد: نکته مهمی که مورد تاکید نمایندگان قرار دارد این اســت که عمده 
 FATF عــدم مبادلات پولی و بانکی متاثر از تحریم های ثانویه ایالات متحده آمریکا اســت و
گره ای از مشکلات اقتصادی کشور باز نخواهد کرد و آنچه اهمیت دارد این است که دولتمردان 
ما نباید اقتصاد و معیشت را به این مباحث گره بزنند، چرا که دولت وقت ۳9 اقدام از ۴۱ مورد 
را پذیرفته اســت و ۳۷ مورد را نیز آن ها قبول دارند و ســؤال این است که آیا آن ها توانسته اند 

گره ای از مشکلات باز کنند.
سخنگوی هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی اظهار کرد: از آنجایی که این گروه یک نهاد 
سیاسی و امنیتی است، آن ها می خواهند اراده استراتژیک جمهوری اسلامی ایران را مخدوش 
کنند و اســتقلال ملت ایران را هدف قرار داده انــد و قصد دارند تا علاوه بر تحمیل تحریم های 

فلج کننده، از این طریق به راه های دور زدن تحریم ها دست پیدا کنند.
گــودرزی ادامــه داد: مجلــس شــورای اســلامی تاکیــد دارد کــه دولت با نــگاه به 
ظرفیت های داخلی کشــور و بــا اتــکا به نقــاط قوتی که در کشــور وجود دارد، مناســبات 
اقتصــادی را به زلف اراده دشــمنان گره نزند و محکم در مســیر حل مســائل قــدم بردارد. 
وی تاکیــد کــرد: البته ما در کنار تــلاش برای لغو تحریم هــا از طریق مذاکــره، حتماً باید 
 جهت خنثی ســازی و بی اثر کردن تحریم ها هم قدم برداریم، چرا که این موضوع اســتراتژی 

و راهبرد نظام است. 

رئیس قوه قضائیه در مراسم تجدید بیعت با آرمان های امام راحل:

دشمنان طی ۴۶ سال گذشته در متوقف كردن 
حركت رو به جلوی نظام جمهوری اسلامی 

ناكام بوده اند

قالیباف در مراسم تجدید میثاق نمایندگان مجلس با آرمان های امام خمینی)ره(:  

كارنامه ضعیف خود را به اسم انقلاب ارائه نکنیم
رئیس  مجلس شــورای اسلامی در مراسم 
تجدید میثاق نمایندگان مجلس با آرمان های 
امام خمینی)ره( با بیان اینکه مکتب امام)ره(
مکتب توازن میان عقلانیت، عدالت و معنویت 
است گفت: کارنامه ضعیف خود را به نام امام)ره( 

و انقلاب ارائه نکنیم. 
محمدباقر قالیباف، رئیس  مجلس شورای اسلامی 
که صبح روز گذشته در آستانه چهل وششمین سالروز 
پیروزی انقلاب اسلامی به همراه نمایندگان مجلس 
شورای اسلامی و به منظور تجدید میثاق با آرمان های 
معمار کبیر انقلاب اســلامی در مرقــد مطهر امام 
راحل)ره( حضور پیدا کرده بودند، ضمن گرامیداشت 
ایام الله دهه فجر و تبریک اعیاد شعبانیه به ویژه میلاد 
امام حسین)ع( و روز پاسدار، گفت: خداوند بار دیگر 
توفیــق حضور در کنار امام)ره( و شــهدا را داد تا با 

آرمان های ایشان تجدید بیعت داشته باشیم.
قالیباف با بیان اینکه مبارک بودن دهه فجر به 
این خاطر است که اوج ملت شدن مردم ایران است، 
تاکید کرد: انقلاب اسلامی فتح الفتوحی برای جوانان 
ایران اســلامی زیر چتر دین اســت. تاکنون چیزی 
مانند دین وجود نداشته که ایرانی ها را منسجم کرده 
و تبدیل به ملت کند لذا اگر قدردان باشــیم باید در 
حفظ این سرمایه بکوشیم که رمز ماندگاری انقلاب 

اسلامی است.
رئیس  مجلس شــورای اســلامی با اشــاره به 
فرمایشات رهبر معظم انقلاب اسلامی که فرموده اند 
انقلاب اســلامی بود که توانست امر ملی را در ایران 
احیا کند، یادآور شــد: امام)ره(و مقام معظم رهبری 
بودند که این قطب نما و جهت گیری را به ملت ایران 
دادند که امیدواریم با حفظ مسیر و اندیشه امام )ره(، 

از آن پاسداری کنیم.
مردم باوری پایه حرکت امام)ره( بود

وی با بیان اینکه مردم ســالاری امام)ره( ناشی 
از اسلام شناسی ایشان بود و ایشان بر همین اساس 
به مردم باوری رسیده بود، عنوان کرد: امام)ره( به ما 
آموخت که هدف ما پیش بردن دین و دنیای مردم 
تــوأم با هم و عدم غفلت از یکــی به بهانه توجه به 
دیگری است. ایشــان با همین باور توانست دین را 
عامل حرکت و معرفت در جامعه کند. امام)ره( به ما 
آموخت فهمی که بر پایه مردم باوری نباشد، درست 
نیســت. ایشان به ما آموخت، محوریت در تمام امور 
اعم از اقتصاد، سیاســت داخلی، سیاست خارجی و 

غیره با مردم است.
قالیباف اضافه کرد: در این بین، محرومان در میان 
همه مردم در اولویت هستند زیرا آنهایی تا پایان راه، 
پای کار انقلاب خواهند ماند که طعم محرومیت و فقر 
را چشیده باشند. مسئولان جمهوری اسلامی نیز صرفاً 
خادمان مردم هســتند و ایجاد هرگونه زحمت برای 
مــردم و یا ایجاد عدم رضایتمندی برای آنها به ویژه 
اقشار محروم باید خط قرمز هر مدیر و مسئولی باشد.

هیچ  مسئولی نباید با عملکرد خود
 اعتماد به نفس را از مردم بگیرد

رئیس نهاد قانون گذاری با بیان اینکه امام)ره(به 
مردم شریف ایران اعتماد به نفس ملی داد، گفت: ما 
طی همه فراز و نشیب های ۴۶سال اخیر از پیروزی 
انقلاب تا دفاع مقدس و در عبور از فتنه های گوناگون، 
چالش های امنیتی، فشارهای اقتصادی و تحریم، در 
جبهه مقاومت، در پیشرفت های شگفت انگیز کشور 
در عرصه علم و دانش و بسیاری موارد دیگر، اعتماد 

به نفس را در مردم خود دیده و تجربه کردیم.
وی افزود: امروز بــا هیچ بهانه ای حق نداریم با 
عملکرد خود این اعتماد به نفس را از مردم بگیریم؛ 

چه با بی توجهی، چه با اشتباه رسانه ای، چه با اشتباه 
در حکمرانی اقتصادی و چه با ضعف مدیریت. محروم 
نگاه داشــتن مردم چه از سر ناکارآمدی و چه از سر 
غرض ورزی خلاف موازین انقلاب اســت. اگر نتیجه 
عملکرد مدیریتی ما چنین بود باید با خود روراست 
باشــیم و بدانیم خلاف مکتب امام)ره( و مردم عمل 
کرده ایم نه اینکه کارنامه ضعیف خود را به نام امام)ره( 

و انقلاب ارائه کنیم.
القای دشمنان و وادادگان

 درباره بریدن و خسته شدن مردم از انقلاب
دروغ بزرگ و مردم فریبی است

قالیباف در ادامه با بیان اینکه القای دشمنان یا 
وادادگان در این خصوص که مردم از انقلاب بریده یا 
خسته شده اند، یک دروغ بزرگ و مردم فریبی است، 
اظهار داشــت: هیچ کس بیشتر از همین مردم پای 
انقلاب هزینه نداده و بیشتر از این مردم انقلاب را از 
آن خود نمی دانند اما وقتی عملکرد ما در شــأن این 

مردم نباشد قطعا حق با مردم است.
رئیس قوه مقننه با بیان اینکه امام)ره( به مردم 
به معنای عام و توده توجه داشــته و به برخی اقشار 
توجه بیشــتری داشتند، یادآور شــد: در کنار آن از 
مردم انتظار پیش آهنگی و کنشگری داشتند همچون 
جوانان، بانوان، کارآفرینان، تولیدکنندگان، کارگران و 
غیره. ایشان به نقش زنان در فرهنگ، تربیت و پرورش 
به ویژه برای فرزندان خود و همچنین اقتصاد تأکید 
ویژه داشتند. ایشان در وصیتنامه الهی و سیاسی خود 
نسبت به کنشگری زنان توجه داشته و از نقش آنها در 
اقتصاد نیز تقدیر کرده اند. همه مردم از جمله زنان، 
تولیدکنندگان و کارآفرینان در اقتصاد مؤثر هستند.

مردمی بودن، اقتصاد را 
از حصر بیرون می کشد

وی در ادامه با اشاره به اینکه امام)ره( به موضوع 
حصر اقتصادی که از زمان حیات ایشان بوده و تا امروز 
که حلقه آن تنگ تر شده، اعتنا داشته اند، متذکر شد: 
آنچه که اقتصاد را از حصار بیرون می کشــد مردمی 
بودن اســت. امروز اقتصاد ما به خاطر دولتی بودن 
تاب آوری پایینــی در برابر تحریم ها دارد لذا اعتماد 
به نفس تولیدکننده ایرانی نباید بشــکند و در این 
بیــن مداخله نابجا یکــی از عوامل از بین رفتن این 
 اعتماد به نفس اســت که باید نسبت به آن حساس

باشیم.
قالیباف در ادامه با تأکید بر اینکه دولت نه تنها 
خود نباید خطایی کند بلکه باید با حمایت دقیق از 
اقتصاد مولد خصوصی، حافظ اقتصاد مردم باشــد، 
عنوان کرد: امام عزیز ما در عین حال که به سیاست 
داخلی و اقتصاد اهمیت می داد به سیاســت خارجی 
نیز تأکید داشــت. نگاه ایشــان در این حوزه بسیار 

روشن و پیشرو اســت و همواره تأکید داشته اند که 
همه درباره حوزه خارجی مسئولیت دارند اما ناوبری 
با وزارت امور خارجه است. ایشان از هر کشوری که 
نخواهد در امور مردم و کشور ما دخالت کرده و یا ما 
را به خود وابسته کند، استقبال می کند و اولویت را 
نیز با کشورهای اسلامی دانسته اند. این مبانی و اصول 
محکم و شفاف، دست ما برای تحول در روش ها در 

دوره ها و مسئله های مختلف را باز می کند.
رژیم صهیونیستی به هیچ یک از اهداف 

راهبردی خود در غزه و جنوب لبنان نرسید
رئیس  مجلس شــورای اســلامی در ادامه بیان 
داشــت: با اطمینان می گویم، امــام)ره( جزو اولین 
متفکرانی بود که درباره رژیم صهیونیســتی هشدار 
داد و اولین بار با ارتباط شــاه و اســرائیل مخالفت 
کرد. وعده ایشان درباره آزادسازی قدس نیز صادق 
بوده و طبق وعده های الهی رخ می دهد. صهیونیسم، 
عصاره رذائل همه خونخواران تاریخ است که امروز در 
برابر وجدان جهانی سرافکنده شده و به هیچ یک از 
اهداف راهبردی خود در غزه و جنوب لبنان نرسیده 

و نخواهد رسید.
وی در ادامه مکتب امام)ره(را مکتب توازن میان 
عقلانیت، عدالت و معنویت دانست و افزود: اگر این 
ترکیب موزون نباشد، بنای مردمسالاری دینی استوار 
نمی ماند و ثمره شیرینی نخواهد داشت. با نگاهی به 
تجربیات خود نیز می بینیم هرجا از این ترکیب متوازن 
فاصلــه گرفته و از مکتب امام)ره( و رهبری منحرف 
شده ایم، دین و دنیایمان در معرض خطر بوده است. 
مکتب امام)ره(، مکتب تحول است و امروز اینجا  جمع 
شده ایم تا با امام خمینی کبیر)ره( تجدید عهد کنیم 
که گام های بعدی تحول آفرینی، را هوشمندانه تر و 

مردمی تر و عقلانی تر برداریم.
رئیــس  مجلــس شــورای اســلامی در پایان 
خاطرنشان کرد: اعتماد به نفس ملی که امام)ره( به 
ملت ایران داد بزرگ ترین ســرمایه ما در این مسیر 
است و امیدواریم همه در حفظ این سرمایه بکوشیم 
و تحت زعامت رهبر معظم انقلاب، اندیشه امام)ره( 
را پیش برده و ارتقا دهیم. امروز اینجا  جمع شده ایم 
تا با امام و شــهدا بیعت کنیــم که تا جان داریم راه 

امام)ره( و شهدا را ادامه خواهیم داد. 
پیشرفت های فضائی یکی از مظاهر افتخار کشور 

پس از پیروزی انقلاب است
قالیباف همچنین در نطق پیش از دستور جلسه 
اظهار کرد: ولادت حضرت سیدالشهدا، آقا اباعبدالله 
الحســین علیه السلام و روز پاسدار را به نمایندگان، 
ملت شریف ایران و سبزپوشان مجاهد سپاه پاسداران 

انقلاب اسلامی تبریک و تهنیت می گویم. 
وی ادامه داد: سپاه پاسداران، فرزند پرافتخار و 

ســربلند انقلاب اسلامی و مایه دلگرمی و امیدواری 
و غرور ملت شریف ایران است. رشادت و هوشیاری 
سپاه در بیش از چهار دهه گذشته چنان بوده است 
که امروز می توان با قطعیت گفت که تمام دشمنان 
کوچک و بزرگ ایران عزیز و انقلاب اسلامی در طول 
این سال ها از سپاه پاسداران سیلی خورده اند و علت 
بغض دشمنان ایران از سپاه نیز همین ایستادگی و 

مقابله مؤثر و خستگی ناپذیر است. 
رئیس  مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: سپاه 
پاسدار همواره با صلابت پرچمدار مقابله با بحران های 
دست ساز دشمنان ملت ایران بوده و با پیروی از ولایت 
فقیه، انقلاب اســلامی را از خطر تضعیف یا انحراف 

نجات داده است. 
قالیباف یادآور شد: یاد و خاطره پاسداران شهید 
به ویژه سیدالشــهدای سپاه پاســداران و تراز پاسدار 
انقلاب اسلامی سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی)رض( 
را گرامی می دارم و برای تمامی مجاهدان ســبزپوش 

سپاه آرزوی توفیقات روزافزون دارم. 
وی افزود: از ملت شریف ایران تقاضامندم در ایام 
مبارک اعیاد شعبانیه ما و همه خدمتگزاران خود را از 

دعای خیر محروم نفرمایند. 
قالیباف در ادامه، گفت: همچنین فرا رســیدن 
ایام الله دهه فجر انقلاب اســلامی و سالروز بازگشت 
امــام خمینی)ره( را تبریک و تهنیت می گویم. دهه 
فجر متعلق به ملت ایران و جشن پیروزی اراده ملت 
بر اراده مستکبران و زورگویان داخلی و خارجی بود. 
رئیس قوه مقننه متذکر شــد: ملــت ایران در 
زمانی اراده پولادین خود را به نمایش گذاشــت که 
دو ابرقدرت مســتکبر می خواستند تمام مردم را به 
این باور برسانند که هیچ اتفاقی در جهان نمی افتد، 
مگر با خواســت و اراده آنها. انقلاب اسلامی فریاد ما 
می توانیــم را دوباره در جهان طنین انداز کرد، امروز 
نیز اگر ما همان مسیر یعنی پشتیبانی از ولایت فقیه 
و وحدت و یکپارچگی ملی برای تأمین منافع مردم 
و کشــور را در پیش بگیریــم و از دعواهای حیدری 
نعمتــی و قدرت طلبی و باند بازی پرهیز کنیم و جز 
برای اعتلای کشــور و انقلاب اسلامی کاری نکنیم، 

پیروزی های دیگر در دسترس است. 
وی بیان کرد: همچنین روز فناوری فضائی را به 
تمامی دانشمندان و صنعتگران عرصه فضائی کشور 
تبریک عرض می کنم. پیشرفت های فضائی کشور که 
به برکت علم و ایمان دانشمندان جوان صنعت فضائی 
به دســت آمده، یکی از روشن ترین مظاهر پیشرفت 
و افتخار کشــور پس از پیروزی انقلاب شــکوهمند 

اسلامی است. 
قالیباف اظهار کرد: انقلاب، ظرفیت های پیشرفت 
کشــور را که زیر چکمه هــای قدرت های خارجی 
لگدکوب شده بود، آزاد کرد تا امروز شاهد شکوفایی 
استعدادهای جوانان نخبه خود در صنعت پیشرفته 

فضائی باشیم. 
قالیباف بخش اول قانون بودجه را 

به رئیس جمهور ابلاغ کرد
خبر دیگر اینکه، رئیس  مجلس شورای اسلامی 
مطابق اصل ۱۲۳ قانون اساســی، بخش اول قانون 
بودجه ســال ۱۴۰۴ کل کشــور را بــرای اجرا به 

رئیس جمهور ابلاغ کرد. 
شایان ذکر است، در اجرای بند ب ماده )۱۸۲( 
قانون آئین نامه داخلی مجلس شــورای اســلامی، 
لازم اســت بخــش دوم لایحه بودجــه به تفکیک 
برنامه دســتگاه های اجرائی که دارای اهداف کمی 
و سنجه های قابل  ارزیابی باشد، تدوین و به مجلس 

ارائه شود.

آغاز رسیدگی به دادخواهی خانواده شهدا و آسیب دیدگان حمله تروریستی حرم مطهر شاهچراغ

در مراسمی با حضور رئیس جمهور انجام شد 

رونمایی از موشک بالستیک »اعتماد« و دیگر دستاوردهای دفاعی

دادخواهی  پرونده  به  رســیدگی  دادگاه 
خانواده های شــهدا و آسیب دیدگان ناشی از 
اقدامات گروهک تروریستی حرم مطهر احمدبن 

موسی )ع( شاهچراغ برگزار شد.
به گزارش خبرگزاری میزان ، اولین جلسه دادگاه 
رســیدگی به پرونده دادخواهی خانواده های شهدا و 
آسیب دیدگان ناشی از اقدامات گروهک تروریستی 
حرم مطهر احمدبن موسی )ع( شاهچراغ روز یکشنبه 
۱۴ بهمن ماه در شعبه ۵۵ دادگاه حقوقی بین الملل به 
ریاست قاضی »حسین زاده« با حضور »عبدلیان پور« 
رئیس مرکز وکلا و کارشناسان رسمی قوه قضائیه و 
جمعی از حقوق دانان و خانواده های شــهدا و وکلای 

آنها در مجتمع قضائی امام خمینی)ره( برگزار شد.
قاضی حســین زاده در ابتدای این دادگاه گفت: 
این پرونده با دادخواهی ۴۰۲ نفر خواهان، علیه ۴۲ 
نفر از جمله دولت آمریکا و مقامات آن به خواســته 
مطالبه مادی، معنوی و تنبیهی در حال رســیدگی 
اســت. پرونده حاضر متشــکل از ۳ کلاســه است، 
کلاســه اول با دادخواهی ۵۸ نفر از خانواده شــهدا 
و جانبازان حادثه تروریســتی مورخ ۴ آبان ماه سال 
۱۴۰۱ در حرم حضرت شاهچراغ )ع(، کلاسه دوم با 
دادخواهی ۱۸ نفر درخصوص حادثه تروریستی دوم 
حرم شاهچراغ )ع( در مورخ ۲۵ مرداد سال ۱۴۰۲ و 
کلاسه ســوم با دادخواهی ۲۴۸ نفر از افرادی که از 
این دو حادثه تروریستی دچار ضرر معنوی شده اند، 

تشکیل شده است.
قاضی ادامه داد: دادگاه حقوقی تهران براســاس 
قوانین موجود خود را صالح و شایســته رسیدگی به 

این پرونده می داند. 
وی افــزود: بر اســاس مــاده ۱ و بنــد ۱ و ۲ 
 از مــاده ۶ قانــون صلاحیت محاکم دادگســتری 
جمهوری اسلامی ایران برای رسیدگی به دعاوی مدنی 
علیــه دولت های خارجی، قوه قضائیه خود را مکلف 
به استماع و رســیدگی تام به دعاوی اتباع ایرانی و 
افرادی که در استخدام دولت هستند علیه اقدامات 
منتهی به فوت و جرح دولت هایی که علیه این اتباع 
اقدام می کنند، می داند. بر اساس اینکه دولت آمریکا 
به کرّات مصونیت قضائی مسئولین قضائی و اجرائی 

ما را نقض کرده و ما بر اســاس قانون اقدام متقابل 
خود را صالح به رسیدگی می دانیم.

قاضی حســین زاده تاکید کرد: بر اساس بند 9 
و ۱۰ قانون الزام دولت به پیگیری جبران خســارات 
ناشی از اقدامات و جنایات آمریکا علیه ایران و اتباع 
ایرانی، دولت و قوه قضائیه مکلفند اقدامات تحقیقی 
و تعقیبی لازم را نســبت به استماع دادخواهی اتباع 
ایرانی درخصوص اقداماتی دولت خوانده علیه اتباع ما 
انجام داده رسیدگی و استماع کند. همچنین بر اساس 
ماده واحده قانون تشدید مقابله با اقدامات تروریستی 
دولت آمریکا مصوب سال ۱۳۶۸ رئیس جمهور و قوه 
قضائیه مکلفنــد اقدامات قانونی لازم را برای احقاق 
حق ایران اتباع ایرانی در قبال جنایات دولت آمریکا 

علیه دولت و اتباع ما انجام داده مدنظر قرار دهد.
قاضی بیان داشت: قوه قضائیه به صورت اخصّ 
مکلف است اقدامات قانونی لازم برای صیانت از اتباع 
ایرانی را فراهم کند و پرونده حاضر یکی از مصادیق 

صیانت از حقوق ایرانیان تلقی می شود.
وی افزود: بر اساس قانون اقدام متقابل علیه دولت 
آمریکا، قانون گذار صراحتاً دولت خوانده و سردمداران 
آن را تروریست تلقی کرده. همچنین با توجه به قانون 
مبارزه با تروریســم مصوب مجلس شورای اسلامی 
هرگونه شــکنجه، ایراد ضرر و آسیب، آدم ربایی و... 
مصداق بارز اقدام تروریســتی تلقی می شــود، لذا با 
استناد به این قانون دادگاه به تعقیب حقوق حقوقی 

خواندگان اقدام می کند.

بقیه از صفحه ۳
پزشــکیان با اشــاره به اینکه در روزگاری نه چندان 
دور نیز همه دنیا پشت ســر عراق جمع شدند تا انقلاب 
اسلامی ما را ساقط کنند، خاطرنشان کرد: دشمن ما نیز 
از هیچ جنایتی ابا نداشــت، اما کسانی از ما نیز با اتکا به 
دانش، کشور را به توانمندی هایی رساندند که توانستیم با 
اقدام متقابل تجاوزات دشمن علیه مردم بی دفاع و بی گناه 
را متوقف کنیم. اما ما نشــان دادیم کــه علم را نه برای 
تجاوز، بلکه برای دفاع و عزت مردم و سربلندی کشورمان 

می خواهیم.
رئیس جمهور با بیان اینکه کســانی که توانســتند 
مرزهای علمی را بشــکنند و مردم ما را قادر ســازند که 
از سرزمین خودشان دفاع کنند، خون شان از خون شهدا 
خیلی با ارزش تر اســت، اظهار داشــت: آنها توانستند با 
تلاش های علمی خودشــان جان هزاران هزار انســان را 
حفظ کنند و باید این هنر، علم و توانمندی را برای دفاع 
از آب و خاک خودمان با عزت و افتخار به نسل های آینده 
برسانیم که این کار نیز جز با تکیه بر علم و دانایی که شما 

از آن برخوردار هستید،  امکان پذیر نیست.
پزشــکیان با بیان اینکه به جوانان نخبه و دانشمند 
کشورمان افتخار می کنم، افزود: با تمام وجود معتقدم فقط 
کسانی می توانند به ما کمک کنند از بحران ها عبور کنیم 
که علم، توانایی و انگیزه دارند. کســانی که علاوه بر علم و 
دانش، از باور و اعتقاد برخوردار بوده و به این مملکت و آب 
و خاک و تاریخش تعصب و عِرق دارند، می توانند در برابر 
ســختی ها مقاومت کنند و کشور را به عزت و سربلندی 
برسانند و باید قدر آنها را بدانیم. البته با وجود اینکه بعضا 
قدر اینها را نمی دانیم، اما بســیار هستند نخبگانی که با 

وجود همه ســختی ها می مانند، می ایســتند و برای حل 
مشکلات تلاش می کنند.

رئیس جمهور با اشــاره به اینکه ارزش و اجر کسانی 
که در شرایط ســخت می مانند و تلاش می کنند، بسیار 
بالاتر از کسانی اســت که در مقابل هستند، مورد توجه 
قــرار می گیرند و گاهی به ناحق بعضی مناصب و جاها را 
هم می گیرند، تصریــح کرد: با این وجود آینده متعلق به 
کسانی است که آگاه، عالم و دانشمند بوده و به پیشرفت 
کشورشــان معتقد بــوده و به آن باورمند هســتند. اگر 
بتوانیم در این فرصتی که برای خدمت در اختیار ما قرار 
گرفته بستر اقدام برای این جوانان ایجاد کنیم، می توانیم 
مشــکلات را حل کنیم و همه مرزهایی که برای ما ایجاد 
شــده را درنوردیم و به جایی برســیم که دشمان جرات 

نکنند به این آب و خاک و مردم ما چپ نگاه کنند.
پزشــکیان گفت: توقــع ما از همه جوانــان و مردم 
کشورمان این است که دست به دست هم دهیم و به دور 
از درگیری ها و دعواها که بر ســر مسائل مادی و دنیوی 
اســت، عزت و سربلندی و استقلال کشــور را به عنوان 
قبله واحد خود قرار دهیم و برای رســیدن به قله عزت و 
سربلندی تلاش کنیم. باید میدان را برای چنین جوانانی 
باز کنیم و قدر آنها را بدانیم. اگر بخواهیم سر موقعیت های 
دنیــوی با هم درگیر شــویم به این هدف نمی رســیم و 
دشمن نیز منتظر این است که ما سر مسائل کم اهمیت 
با هم دعوا کنیم. رئیس جمهور تاکید کرد: باید هوشــیار 
باشــیم و در دامی که دشمن برای اختلاف میان ما پهن 
کرده، گرفتار نشــویم. امیدوارم روندی که شما در عرصه 
فناوری های هوافضا دنبال می کنید با حمایت و پشتیبانی 
جدی ما در دولت، با قدرت به پیش برود و بستری آماده 

شود تا جوانان ما کشور را به جایی برسانند که هیچ کس 
تصور نمی کند. از همه دســت اندرکاران این عرصه برای 
تلاش ها و خدمات شــان صمیمانه قدردانی می کنم و به 

همه شما افتخار می کنیم.
پزشکیان در جلسه کیفیت بخشی و ایجاد عدالت آموزشی: 
هدف کیفیت بخشی آموزشی، رفع تبعیض در آموزش است

پزشکیان در جلسه کیفیت بخشــی و ایجاد عدالت 
آموزشی که شامگاه شــنبه برگزار شد، یکی از مهم ترین 
مؤلفه های ارتقای کیفیت آموزشی در مدارس را آموزش 
درست به معلمان مبتنی بر الگوهای رفتاری عنوان کرد 
و گفت: اگر معلمان ما درست آموزش ببینند و بتوانند با 
رفتار و عمل خود و نه صرفا تدریس کتب درسی، صداقت، 
مسئولیت پذیری، کار تیمی، نقاد بودن و انتقاد پذیرفتن را 
به دانش آموزان یاد بدهند، گامی مهم در تحقق این هدف 

برداشته خواهد شد.
رئیس جمهور با تبریک اعیاد شــعبانیه و فرارسیدن 
ایام پیروزی انقلاب اســلامی، به نــگاه خاص و ویژه امام 
خمینی)ره( به نهاد مدرسه اشــاره کرد و افزود: امام)ره( 
در وصیت نامه خود نسبت به طمع دشمنان به مدارس و 
دانش آموزان صریحا هشــدار داده اند و اگر ما در طول این 
ســال ها به وصیت ایشان عمل می کردیم و نظام تعلیم و 
تربیت در کشور را جدی گرفته بودیم، جوانان و نوجوانان 
ما به جای پروراندن سودای مهاجرت در فکر و ذهن خود، 
ایفای نقش برای حل مشکلات کشورشان را به عنوان یک 
هدف دنبال می کردند. لذا گام مهم دیگر در ارتقای کیفیت 
آموزش تعریف فعالیت های اجتماعی برای دانش آموزان و 
 دغدغه منــدی آنها برای حل مشــکلات مردم و کشــور

است.

پزشــکیان در ادامه تحول در نظام مدیریت آموزش 
به عنوان یکی دیگر از ارکان مهم کیفیت بخشی آموزشی 
را مــورد تاکید قرار داد و تصریح کرد: در این راســتا باید 
ساختار و برنامه ای برای تحول در نگرش و بینش مدیران 
مدارس در همه اســتان ها و شهرستان ها ایجاد و تدوین 
شــود و در این برنامه نیز حتمــا از طرح و ایده مدیران و 
معلمان به عنوان صاحبان و مجریان فرآیند تحول استفاده 
شــود. این ساختار و برنامه پس از ایجاد و تدوین، در ایام 
ماه مبارک رمضان که ماه تحول و خودســازی اســت و 
تحول در محیط کار نیز یکی از جلوه های آن اســت، به 

اجرا درخواهد آمد.
رئیس جمهور همچنین بررسی چگونگی استفاده از 
ظرفیت انجمن های اولیا و مربیان مدارس در کیفیت بخشی 
آموزش را خواســتار شد و اظهار داشت: مهم ترین مسئله 
برای ما در کیفیت بخشی به آموزش، ارائه خدمات آموزشی 
خوب و مطلوب به دانش آموزانی است که تاکنون از چنین 
خدماتی محروم بوده اند یا به آنها کم توجهی شده است؛ ما 
می خواهیم تبعیض در آموزش را از بین ببریم و این هدف 

را نیز محقق خواهیم کرد.
در ابتدای این جلسه گزارشی از اقدامات انجام شده 
در زمینه ارتقای کیفیت آموزشی از جمله در زمینه تحول 
در کلاس درس بــا آموزش معلم، تحــول در روش های 
تدریس و چیدمان کلاس، ارتقای کیفیت مدیریت مدرسه 
و استفاده از نرم افزارها و فناوری های نوین در آموزش ارائه 

شد.
همچنین آخرین اقدامات انجام شــده در شهرستان 
قدس به عنــوان پایلوت توســعه فضاهای آموزشــی و 

کیفیت بخشی آموزش کشور مورد بررسی قرار گرفت.

سعید مستغاثی
هنوز از سال ۱۴۰۱ و وقایع پاییز آن چندان فاصله نگرفته ایم و یادمان هست چه اتفاقاتی 
افتاد و برخی در این ســینما چه کردند. افرادی بودند که دلخوش به درهم ریختن مملکت، 
حضور در سینمای ایران و جشنواره فیلم فجر را تحریم کردند، بودند حضراتی که می گفتند 
همین یکی دو ماهه کار تمام است و بعضا فیلم هایشان را در دو نسخه با حجاب و بی حجاب 
فیلمبرداری کردند و حتی برخی صحنه های خود را کاملا بی حجاب گرفتند! و حالا برگشته اند 
سرجای اول و تازه طلبکار هم هستند که چرا فیلم شان در جشنواره فجر نیست یا در بخش 

مسابقه حضور ندارد!! و بعضا برای این حضور به خواهش و تمنا افتاده اند!!
یادتان هست اوضاع به حدی رسید که دیگر کسی به همین سادگی نمی توانست کار کند 
و در واقع صدور پروانه فیلمسازی از سازمان سینمایی به برنامه ریزان کف خیابان ها و رسانه های 
زنجیره ای و کانون های اداره کننده آنها انتقال یافته بود؟ که اگرچه کلی ادعای دموکراســی و 
حقوق بشر و آزادی داشتند اما در واقع به دیکتاتوری ترین شکل، مانع تولید و ساخت فیلم ها 
می شــدند و هرکسی هم جرات فیلم ســاختن یا ارائه فیلمنامه پیدا می کرد را با رکیک ترین 

فحاشی ها و تهمت های سنگین و حتی برخورد فیزیکی مواجه می ساختند.
خاطرم هســت، فضا آن قدر سنگین شده بود که یکی از کارگردان های معروف سینما و 
تلویزیون با استیصال می گفت مگر کارمندان ادارات سرکارشان نمی روند؟ مگر اعضای بانک ها 
کار نمی کنند؟ مگر آموزش و پرورش و مدارس تعطیل شده؟ پس چرا ما نباید فیلم بسازیم؟! 

که گذران زندگی داشته باشیم و اگر بسازیم با فحش و فضاحت روبه رو می شویم؟ 
یادم هست کیانوش عیاری که در حال ساخت فیلم »ویلای ساحلی« بود را تهدید کرده 
بودند و او تماس گرفت که آیا هیچ کس در این مملکت فیلم نمی سازد که حالا بنده پس از 

سالها برای تسویه بدهی هایم هم که شده، نمی توانم فیلم بسازم؟
تهدید سینماگران برای شرکت در جشنواره فیلم فجر

یا قضیه شــرکت دادن فیلم ها در جشــنواره فیلم فجر هم برای خود داستان و ماجرائی 
شده بود. افرادی که قصد حضور فیلم هایشان در این جشنواره را داشتند با تهدید و ارعاب و 
فحش و ناســزا مواجه شده و هراس داشتند از اینکه در جشنواره فجر شرکت کنند و شرکت 
در مصاحبه های مطبوعاتی از کفر ابلیس هم بدتر شده بود، حتی رفتن خشک و خالی به یکی 

از سالن ها باعث سرازیر شدن باران فحش و تهدید بر سر افراد می گردید. 
یکی از فیلمسازانی که به زور تهیه کننده و با دریافت هتاکی های بسیار، فیلمش به بخش 
مســابقه جشــنواره ۱۴۰۱ رفت، می گفت با وجود همه تهدیدات، فقط جرات کرده که داخل 
سالن برود ولی نتوانسته در کنفرانس مطبوعاتی هم شرکت نماید!! انگار که گروهی گردنه زن 
و باجگیر، حیاط سینما را قُرق کرده و اجازه نمی دادند کسی از آن عبور کند! با عربده کشی و 

نسق گیری و داد و قال، حسابی جماعت سینمایی را ترسانده بودند.
اما با چنین اوضاعی جشنواره فیلم فجر به خوبی برگزار شد و ما بازهم تا نیمه های شب 
فیلم ها را می دیدیم تا به اکران نوروز ۱۴۰۲ رسیدیم. با توجه به شرایط پر اضطرابی که اهالی 
سینما که در جشنواره فیلم فجر پشت سر گذاردند و فیلمنامه هایی که مدتی به دلیل ترس و 
وحشت و ارعاب ایجاد شده توسط حضرات آزادیخواه، بلوکه شد، به دلیل همان بگیر و ببندها 
و ارعاب و وحشــت جاری، پیش بینی مثبتی در میان نبود. اما طرفه آنکه نوروز ۱۴۰۲ و پس 

از آن دوران رونق سینمای ایران شد و به تدریج آب ها از آسیاب افتاد.
و جشنواره فیلم فجر همچنان باقی بود و هست و روسیاهی به زغال ماند...

روز سوم:
اسفند 

قرارگاه سری 
شاید یکی از بهترین فیلم های جشنواره امسال ساخته دانش اقباشاوی، فیلمساز جوان و 
خوش ذوق جنوبی باشــد که پیش از این یکی از اپیزودهای فیلم »هیهات« و همچنین فیلم 

»تاج محل« را ساخته است.
فیلم »اســفند« که نام قبلی اش »قرارگاه ســری« بود درباره یکی از شــگفت انگیزترین 
فرماندهان و ماجراهای ۸ ســال دفاع مقدس است. ماجرای سردار هور شهید علی هاشمی که 
پیکرش پس از ۲۲ سال مفقودی به میهن بازگشت. سرداری که علاوه بر فرماندهی در محورها 
و عملیــات و قرارگاه های مختلف، چند ســال فرماندهی »قرارگاه ســری نصرت« را برعهده 
 داشــت که برای شناسایی هورالعظیم و ارتباط با اعراب محلی جهت طراحی و انجام عملیات 

آبی خاکی مانند عملیات خیبر بنا شد. 
قرارگاهی که به جز یکی دو نفر از فرماندهان ارشد سپاه، در جریان اهداف و عملکردهای 
آن نبودند. حتی خود سردار  هاشمی نمی دانست که برای چه منظور آن مدت طولانی و با افراد 
خاصی در میان نیزارهای هور بایستی گشت بزنند و شناسایی کنند. چنان که این پرسش برای 

افرادش نیز بسیار حیاتی شده بود که این همه شناسایی برای چیست؟!
اقباشــاوی که فیلمنامه را هم خودش نوشــته، با دقت بر جزئیات به این مسائل پرداخته 
است.حتی تامل بر پیرامون او و خانواده اش که بر این باور بودند پسرشان بیکار است و همین 
طور می چرخد و قصد داشتند برای او شغلی دست و پا کرده و به سر و سامانی برسانندش! 

و این تراژدی که تا بازگشــت پیکر سردار شهید کسی نمی دانست او شهید شده یا اسیر 
و اگر اســیر شــده در چه موقعیتی قرار دارد؟ چنان که کمترین سخنی درباره اش می توانست 

موقعیتش را در اسارت نیروهای صدامی به خطر بیندازد!!
تاکید فیلمســاز بر شــخصیت پردازی و پرهیز از درگیری های اضافی و به قول معروف 
آتش بازی که این روزها در سینمای جنگ ایران بسیار باب شده و همین امسال هم در برخی 
از این دسته آثار شاهدش بودیم، باعث شده که فیلم »اسفند« مخاطبش را به عمق فضاهای 
ناگفته و نانموده سال های دفاع مقدس ببرد. در مکان ها و زمان هایی که رزمندگان و همکارانشان 

برای شناسایی تا عمق شهرهای عراق نفوذ می کردند و به راحتی می رفتند و بر می گشتند. 
 رها

فاجعه به دنبال خلافکاری
خرابی لپ تاپ یک دانشــجو که پدر مالخر او، از دســتفروش ها تهیه کرده باعث می شود 
تا توسط برادرش در تعمیرگاه با لپ تاپ دیگری عوض شده و به مرگ ناخواسته صاحب آن 

بینجامد. ادامه ماجرا هم به تدریج به فاجعه می رسد. 
اولین فیلم حسام فرهمند که می خواهد به یک معضل اجتماعی بپردازد؛ معضل مالخری و 
دستفروشی بی حساب و کتاب که برخی را به شدت درگیر خود ساخته تا جایی که نتایج بسیار 
خطرناک حاصلش می شــود و البته خود، نتیجه یک اقتصاد آسیب خورده است که این گونه 
کارها و شغل های کاذب و واسطه را سودآورتر و پردرآمد تر از حرفه های رسمی و شناخته شده 
تولیدی یا خدماتی گردانده است. شغل های کاذبی که زنجیره ای از فعالیت های آسیب زا را به 
دنبال دارد که اغلب سرانجام مطلوبی به بار نیاورده و به حوادث پیش بینی نشده و ناخواسته 

نامطلوب و بلکه فجیع ختم می گردد.
فیلمساز جوان این فیلم تلاش داشته با یک روایت معماگونه، مجموع این مسائل را همراه 
علت و معلول کنار هم، در کادر دوربین خود قرار دهد. ســنجش طبقه پولدار و قشــر پایین 
دست روبه روی هم و نزاع آنها بر سر یک لپ تاپ که به کُما رفتن یکی از طرفین ارتباط دارد، 
شــاید توانسته از یک نگرش طبقاتی عبور کرده اما در ذهن مخاطب می تواند ترازوی خودش 
را داشته باشد. این نوع فیلم های به اصطلاح اجتماعی می توانند در صورت دارا بودن ساختار 
ســینمایی متناسب، تماشاگر را درگیر ســازند و آن ریشه یابی مینی مالیستی و اجتماعی را 

همچون فیلم های نئورئالیستی سینمای ایتالیا انجام دهند. 
بچه مردم 

به دنبال ریشه ها
یک جوان که در مراکز بهزیســتی و پرورشــگاه های آنها بزرگ شده و رشد کرده حالا در 
سن بلوغ به دنبال ریشه ها و مادر خود است و هر نشانه ای را دنبال می کند تا او را بیابد که به 
خیلی از نشانه ها دست یافته و به تدریج در می یابد که مادرش به دلیل مشکلات خاصی، علی 

رغم علاقه بسیار او را رها کرده است! 
یک فیلمساز جوان دیگر به نام محمود کریمی )که پشت صحنه های برنامه »خندوانه« را 
می ساخت( اینک با یک فیلم دیگر درباره معضلی اجتماعی در جشنواره فیلم فجر حاضر است. 
اما برخلاف بسیاری از آثار به اصطلاح اجتماعی که بیشتر شعار می دهند و کاری به سینما و 
فیلم ندارند، در این جا فیلمســاز سعی کرده به شخصیت ها نزدیک شود، واکاوی و ریشه یابی 

نماید و مخاطبش را گیج و گول رها نسازد. 
اما بعضا این ریشه یابی ها مسیر درستی را پیش نمی رود و اشاره ای ناقص و نصفه و نیمه 
به تاریخ معاصر دارد که روایت صحیحش هنوز از حافظه ها پاک نشــده اســت و نمی توان به 
ســلیقه و علاقه شــخصی، آن را کم و زیاد نمود. تقارن تغییر و تحولات زندگی کاراکتر اصلی 
با برخی وقایع انقلاب، راه را برای برداشت های ناصواب و کج اندیشانه باز نگه می دارد که این 
موضوع با انتهای فیلم در تضاد آشکار است. از طرف دیگر نتوانسته خود را از برخی کلیشه ها 
رها کند مانند طراحی شــخصیت خانمی در پرورشــگاه که مورد وثوق همه بچه هاست و به 
دل آنها می رســد و همین فیلم را از یک واقع گرایی به احساسات گرایی افراطی کشانده و از 
طرف دیگر به دلیل روال ناشــی از ســرمایه گذاری و سفارش مؤسسه خیریه بهشت امام رضا 
)علیه السلام( ، به پایان بندی ناچسبی ختم می گردد که همین هم به فیلم ضربه زده در حالی 
که جبهه رفتن جوان به دلیل عدم موفقیت از یافتن مادر و سرخوردگی از آن، چندان دلیل 
قابل قبولی به نظر نمی رســد و می توانســت با انگیزه بهتر و محکم تری شکل بگیرد که ناشی 

ایمان و اعتقادات خود او باشد.

چهل  و سومین جشنواره فیلم فجر–۳

یادشان رفته كه تحریم و تهدید كردند؟!

درمکتب امام

انقلاب الهی
شــما اگر تاریخ را ملاحظه کنید، بوده است انقلاباتی؛ بوده است چیزهایی؛ 
لکن به این صورت که از آن طرف جنودِ ابلیســی به جان مردم بیفتند، و از آن 
طرف ملت کشته بدهد، جوان بدهد و مقاومت کند ]نبوده است [. الآن وضع ایران 
این طور است که هر جایش را که ملاحظه بکنید انقلاب است ]...[ کانهَُّ یک برنامه 
الهی در کار بوده است. دست بشر همچو قدرتی ندارد که این طور مردم را بیدار 
کنــد که همه طبقات و همه بچه ها و بزرگ ها، اینها با هم به یک راه بروند. این 
یک مطلب غیرعادی است؛ کانهَُّ لطفی از جانب خدای تبارک و تعالی است به ملت 
ایران که با این نهضتی که کردند و با این وحدت کلمه ان شاءالله مقاومت کنند.
صحیفه امام؛ ج۳؛ ص489 | نوفل لوشاتو؛ 17 مهر 1۳57


